
حدود 30 سال پيش اين كشتارگاه سنتي در مكاني 
بيرون از شهر و متناس��ب با نياز جمعيت آن زمان 
ساخته شد، اما كم كم با توسعه و گسترش شهر و 
افزايش جمعيت اين كشتارگاه به محدوده داخلي 
شهر رسيد!   از نظر امكانات و شيوه فعاليت هم پاي 
شرايط روز توس��عه نيافت و كم كم به عاملي براي 
نارضايتي ش��هروندان و آلودگي زيس��ت محيطي 

تبديل شد! 
در ميان مشكلات بس��يار اين كش��تارگاه سنتي 
نب��ود تصفيه خانه فاضلاب بيش از ديگ��ر موارد به 
چشم مي آيد. مشكلي كه در اين سال ها مسئولان 
امر س��عي كرده اند با صرف هزينه هاي بسيار براي 
مرمت تصفيه خانه، آن را رفع كنند اما كارساز نبوده 
و فرسودگي و غير استاندارد بودن اين مكان، راه را 
براي اقدامات اصولي بس��ته است.  سال ها پساب و 
خونابه هاي كشتارگاه آمل وارد رودخانه و كانال هاي 
شهري مي شد و روزانه صدها هزار ليتر پساب و خون 
حاصل از كشتار دام در آبراهه هاي شهر جاري شده 

و بيماري و آلودگي را به نقاط مختلف مي كش��اند. 
اين مش��كل بارها و بارها مورد اعتراض اهالي شهر 
قرار گرفت و از طرق مختلف س��عي كردند صداي 
خود را به مقامات كش��وري برسانند اما هيچ پاسخ 
اميدبخشي دريافت نكردند! بارها و بارها كارشناسان 
بهداشت محيط اين شهر در رسانه هاي مختلف اعلام 
كردند پساب و خونابه هاي كشتارگاه آمل به دليل 
پراكنده شدن باكتري ها و ويروس هاي بيماري زا و 
همينطور آلوده شدن آب هاي سطحي و زيرزميني و 
تجمع حيوانات موذي، سلامت شهروندان را به شدت 
تهديد مي كند. همچنين عبور خون حاصل از كشتار 
دام اين كشتارگاه علاوه بر بوي تعفن و آزار دهنده آن 
در تابستان به خاطر تجمع حشرات بسيار وحشتناك 
مي شد و سكونت در جوار كانال هاي محل عبور اين 
پساب ها را غيرممكن مي كرد! مجموع اين مشكلات 
منجر به احداث تصفيه خانه فاضلاب شد اما سيستم 
نيمه جان اين كشتارگاه نتوانست از پس مشكلات 
برآيد و همچنان اثرات ناكارآمدي اين سيس��تم به 

وضوح قابل مشاهده است!  حالا كار به جايي رسيده 
كه ش��هرداري آمل رأي به تعطيلي اين كشتارگاه 
داده در حالي كه هنوز هي��چ جايگزيني براي اين 
مكان به عنوان تنها كش��تارگاه شهر در نظر گرفته 

نشده است!
هر سال هزينه هاي گزافي صرف مرمت، بهسازي 
و اصلاح اين كشتارگاه مي شود اما نارضايتي مردم، 
مس��ئولان و عنوان »غير بهداش��تي« همچنان به 
قوت خود باقي اس��ت. هزينه هايي كه بنا به ادعاي 
خود مسئولان صرف بيش��تر آن مقرون به صرفه 
نيست و شايد با كمي مديريت و بررسي كارشناسي 
مي توانست عمليات ساخت كشتارگاه صنعتي را تا 
حدي پيش ببرد.  چندي پيش احمد اميرسليماني 
شهردار آمل با بيان اينكه ش��هرداري علاقه اي به 
ادامه كار در كش��تارگاه س��نتي ندارد، اعلام كرد 
اگرچه با مرم��ت و هزينه هاي پي درپ��ي فعاليت 
اين كش��تارگاه مي تواند ادامه يابد ام��ا بايد هر چه 
زودتر در زمينه ايجاد كشتارگاه صنعتي اقدام شود.   

اميرسليماني با اشاره به اينكه در حال حاضر ساخت 
و مرمت تصفيه خانه را رها نكرده ايم و وضعيت آن 
رصد شده و كار آن رو به اتمام است، افزود: مشكل 
اين كشتارگاه فقط تصفيه خانه نيست و مشكلات 
اساس��ي ديگري هم وجود دارد به طوري كه محل 
ذبح دام هم غيربهداشتي است.  شهردار آمل با تأكيد 
بر اينكه سيستم كشتارگاه فعلي آمل قديمي است، 
ادامه داد: با وضعيت موجود در حال مدارا با كشتارگاه 
سنتي هس��تيم چراكه هزينه هاي بسياري را براي 
مرمت آن صرف كرده ايم حالا يا بايد تعطيل كنيم يا 
به همين شكل با اين كشتارگاه قديمي مدارا كنيم!

 صنعتبهمياننميآيد!
بعد از س��ه دهه فعاليت نه چن��دان رضايت بخش 
كش��تارگاه آم��ل بالاخ��ره اواخر ده��ه 80 بحث 
جايگزيني كشتارگاه صنعتي آمل مطرح و قرار شد 
با ورود بخش خصوصي اين كشتارگاه، در كمترين 
زمان ممكن به بهره برداري برس��د ت��ا با تعطيلي 
كشتارگاه قبلي سلامت مردم و محيط زيست منطقه 
را نجات دهد. اما از آن زمان تاكنون اين پروژه به رغم 
تمام اهميتش تنها 5 درصد پيشرفت داشته و ظاهراً 
قرار است به طور كامل هم به حالت تعليق فرو برود! 
در حالي كه پيش��تر حمزه قاس��مي رئيس شبكه 
بهداشت شهرستان آمل با اش��اره به عدم رضايت 
از اقدامات انجام شده توس��ط شركت خصوصي و 
ناهماهنگي اس��تانداردهاي اين ش��ركت با شبكه 
بهداشت شهرستان ادامه فعاليت شركت خصوصي 
را منتفي اعلام كرده ب��ود اما چند روز پيش معاون 
برنامه ريزي فرمانداري ويژه آمل به طور ش��فاف از 
خلع يد بخش خصوصي سازنده كشتارگاه صنعتي 
آمل خبر داد.  جعفر رسولي با بيان اينكه پيشرفت 
عمليات عمراني س��اخت اين پروژه رضايت بخش 
نيست، گفت: با توجه به سپري ش��دن زمان زياد 
در پروژه، ايجاد كش��تارگاه صنعتي آمل پيشرفت 
خاصي را شاهد نيس��تيم و نبايد بيش از اين مدت 
به ش��ركت بخش خصوصي در زمينه كش��تارگاه 

صنعتي زمان داد! 
گويا فعلًا با توجه به ش��رايط موجود جز بهس��ازي 
و اصلاح همان كش��تارگاه سنتي شهرستان راهي 
پيش پاي مسئولان اين شهرستان نيست! اما سؤال 
اينجاست كه تنها كش��تارگاه شهرستان آمل با آن 
شرايط و مش��كلات تا چند وقت ديگر مي تواند با 

بهسازي و رفع نواقص به فعاليت خود ادامه دهد؟ 
اگرچه مع��اون برنامه ريزي فرمان��داري ويژه آمل 
تفويض اختيارات مربوط به س��اخت كش��تارگاه 
صنعتي ب��ه ش��هرداري را از جمل��ه اقدامات مؤثر 
مي داند اما ش��ايد با قرار گرفتن اين مسئوليت زير 
چتر شهرداري، ديگر نمي توان به تسريع در ساخت 

و بهره برداري از اين كشتارگاه هم  اميدوار بود! 
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كشتارگاه سنتي از نفس افتاد، خبري از صنعتي هم نيست!
بهره مندي698 روستاي آذربايجان شرقي 

از نعمت طرح هادي  
مديركلبنيادمسكنانقلاباسلامي     آذربايجان شرقي
آذربايجانشرقيگفت:ازميانيك
هزارو950روستايبالاي20خانواراس�تانتعداد۶98روستااز

نعمتاجرايطرحهاديبرخوردارشدند.
حافظ باباپور اظهار داش��ت: با بهره ب��رداري و اجراي ط��رح هادي در 
698 روس��تاي بالاي 20 خانوار اس��تان نزديك به 224 هزار خانوار از 
مزايا و نعمت اين طرح بهره مند ش��دند.   وي اف��زود: يكي از مهم ترين 
وظايف و رسالت هاي بنياد مس��كن تهيه و اجراي طرح هادي در تمام 
روستاهاي بالاي 20 خانوار استان است.   مديركل بنياد مسكن استان 
آذربايجان شرقي در تشريح طرح هادي اظهار داشت: طرح هاي هادي 
مانند طرح هاي جامع شهري هستند كه در ابعاد كوچك تر در روستاهاي 
كش��ور اجرا مي ش��وند.  وي افزود: اين طرح ها در انج��ام فعاليت هاي 
دستگاه هاي خدمات رسان در روستاها مبنا و پايه كار محسوب مي شوند 
و چنانكه اگر روستايي داراي طرح هادي نباشد نمي تواند از نعمت گاز، 
آب و برق و ساير امكانات مناس��ب برخوردار شود.  باباپور افزود: اجراي 
طرح هادي نيز در 153 روستاي ديگر استان در مرحله ساخت است و 
در اين بين اصلاح معبر اصلي روستاها با استفاده از سنگفرش و مصالح 
بومي استان ها در اولويت كاري ما قرار دارد و به حول و قوه الهي در صورت 
تأمين اعتبار لازم تمام طرح هاي نيمه تمام بنياد تا شش ماهه نخست 
سال جاري به اتمام خواهد رسيد.  باباپور خاطرنشان كرد: برنامه ريزي 
براي مش��اركت مردم روس��تايي در تهيه و اجراي طرح هادي، بهبود 
وضعيت اقتصادي روستاها از طريق تسهيلات توليدي، اشتغال و نظارت 
و توسعه كالبدي روس��تاها و توجه ويژه به منظور توسعه مسكن مردم 
روستايي، تأمين و توزيع عادلانه امكانات اجتماعي و ارتقاي درآمد مردم 

روستايي از عمده اهداف اجراي طرح هاي هادي به شمار مي رود. 
 

توسعه طرح هاي تعادل بخشي 
منابع آب  زيرزميني در اردبيل 

مديرعاملشركتآبمنطقهاياردبيلاز    اردبيل
توس�عهاجرايطرحهايتعادلبخش�ي
منابعآبهايزيرزمينيدرس�الجديددرايناس�تانخبرداد.
 داود نجفيان گفت: تمامي اقدامات و برنامه هاي شركت آب منطقه اي 
اردبيل در سال جديد با رويكرد اقتصاد مقاومتي و عمل به شعار سال 
و حول محور همين بحث خواهد بود.  وي اس��تفاده از توان و ظرفيت 
داخلي را يكي از برداشت هاي اصلي از اقتصاد مقاومتي دانست و افزود: 
مش��اركت و ايفاي نقش تك تك كاركنان در بحث اقتصاد مقاومتي و 
انجام امورات منطب��ق با اين بحث مي تواند توان داخلي و اس��تفاده از 
ظرفيت هاي موجود را تقويت كند.  نجفيان افزايش مشاركت كاركنان 
در سياست گذاري و برنامه ريزي و اقدام به برنامه هاي عملياتي شركت 
را از اصول اصلي رويكرد به برنامه اقتصاد مقاومتي برشمرد و بيان كرد: 
با روحيه دوچندان همه ما در پياده سازي و انجام فعاليت هاي شركت 

در همين راستا سعي خواهيم كرد.

دايك مرزي در ۵۰ نقطه تالاب هامون
برداشته مي شود

مديركلحفاظتمحيطزيستسيستان     سيستان و بلوچستان
وبلوچستانازبرچيدندايكمرزيدر
50نقط�هوب�افاصل�ه25كيلومت�ردرونت�الابهام�ونخب�رداد.
سعيد محمودي گفت: در جلسه اي با حضور معاون امنيتي- انتظامي 
وزارت كشور و دبير كارگروه ويژه مرزي شوراي امنيت كشور و همچنين 
حضور معاون محيط طبيعي سازمان حفاظت محيط زيست و پس از 
بحث و گفت وگو هاي فراوان در مورد وضعيت تالاب هامون و استفاده 
از راهكارهاي جايگزين در موضوع كنترل امنيت منطقه، مقرر گرديد 
دايك مرزي درون تالاب هامون در 50 نقط��ه و تا فاصله 25 كيلومتر 
برداشته ش��ود.  محمودي افزود: برداشته ش��دن دايك مرزي در 50 
نقطه مورد نظر و تا فاصله 25 كيلومتر بيانگر نگاه مثبت وزارت كشور 
و مسئولان دولت در مورد اهميت مسائل محيط زيستي به ويژه احياي 

تالاب هامون و همچنين برقراري نظم و امنيت پايدار است. 
وي تصريح كرد: با برداشته ش��دن دايك مرزي موجود در بستر تالاب 
هامون موانعي كه ممكن است مانع ورود آب به تالاب هامون شود در 

نقاط مورد نظرحذف مي شوند. 
مديركل حفاظت محيط زيست سيستان و بلوچستان ادامه داد: حذف 
دايك مرزي، تهيه برنامه جامع مديريت يكپارچه تالاب هامون، ثبت 
تالاب در سازمان جهاني يونسكو به عنوان ذخيره گاه زيست محيطي، 
مطالعات علمي و ميداني، لايروبي هاي مسيرهاي منتهي تالاب و ده ها 
برنامه و اقدام ديگر را ميسر و در كنار مديريت درست منابع آبي موجود 

راه را براي احياي تالاب هامون هموار ساخته است.

برگزاري همايش علمي اسانس ايران در كاشان
رئيسپژوهشكدهاسانسهايطبيعي     اصفهان
دانشگاهكاش�انازبرگزاريهمايش

علمياسانسايراندراينشهرخبرداد.
 حسينعلي رفيعي پور گفت: يكي از اهداف مهم برگزاري اين همايش 
بررس��ي راهكارهاي تجارت بين الملل در زمينه گلاب و اسانس هاي 
طبيعي اس��ت.  وي افزود: همايش علمي اس��انس اي��ران با همكاري 
انجمن علمي گياهان دارويي ايران و پايگاه استنادي علوم جهان اسلام 
همزمان با ش��كوفايي گل محمدي و آئين گلاب گيري از بيست و يكم 
ارديبهشت ماه امسال به مدت دو روز در پژوهشكده اسانس هاي طبيعي 
قمصر كاشان برگزار مي شود.  رفيعي پور هدف از برگزاري اين همايش را 
برقراري ارتباطات علمي و پژوهشي با مراكز ملي در زمينه هاي مختلف 
گياهان اس��انس دار، برنامه ريزي براي بهره گي��ري مؤثر از ظرفيت ها، 
تجربيات و پژوهش هاي ملي، تبيين، ترويج ، نهادينه س��ازي و اصلاح 
نگرش جامعه نس��بت به گياهان اس��انس دار، برگزاري نمايش��گاه ها 
و جش��نواره هاي ملي در حوزه گياهان اس��انس دار، ج��ذب، انتقال و 
بومي سازي علوم و فناوري هاي پيش��رفته ساير كشورها، پشتيباني از 
تحقيقات بنيادي، توسعه اي و كاربردي اولويت دار و به نمايش گذاشتن 

صحيح دستاوردهاي امروز متخصصان و فناوران برشمرد. 

دفاتر كنسولي در دانشگاه هاي ايران 
راه اندازي مي شود

مديركلامورغيرايرانيوزارتعلوم،     كرمان
تحقيقاتوفناوريازراهاندازيدفاتر

كنسوليدردانشگاههايايرانخبرداد.
صمد حاج  جباري در ديدار معاون دوم رياس��ت اجراييه افغانستان با 
رؤساي دانشگاه شهيد باهنر كرمان با اشاره به حضور 21 هزار دانشجوي 
خارجي در ايران، گفت: از اين تعداد 1۷ هزار نفر افغان هس��تند.  وي 
با بيان اين مطلب كه دانشجويان افغان بيش��ترين تعداد دانشجويان 
غيرايراني در دانشگاه هاي كشورمان را شامل مي شوند، افزود: اتباعي 
كه داراي مجوز قانوني اقامت در ايران هستند مي توانند از طريق كنكور 
به دانشگاه ها راه پيدا كنند.  حاج جباري با اشاره به اينكه 14 هزار نفر 
از اتباع افغانستان از طريق كنكور وارد دانش��گاه هاي ايران مي شوند، 
ادامه داد: بايد ارتباط دانش��گاه شهيد باهنر كرمان با دانشجويان تبعه 
افغانستان افزايش پيدا كند و در اين زمينه افرادي كه توانايي پرداخت 

هزينه هاي تحصيل را داشته باشند در دانشگاه پذيرفته مي شوند. 

ركورد تزريق گاز 
در ميدان نفتي آغاجاري شكسته شد

ميزانتزريقگازروزانهب�هميداننفتي     خوزستان
آغاجاريدرهفتهدومفروردينماهبه5٤
ميليونمترمكعبرسيدوركوردتزريقگازدراينميدانشكستهشد.
بيژن عاليپور مديرعامل شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب از افزايش 
ميزان تزريق گاز به ميدان نفتي آغاجاري خبر داد و گفت: در هفته دوم 
فروردين، تزريق گاز به اين ميدان در يك روز به 54 ميليون مترمكعب 
رسيد.  وي با اشاره به تحقق كامل برنامه ابلاغي در خصوص توليد شركت 
ملي مناطق نفتخيز جنوب در سال گذش��ته افزود: برنامه توليد نفتا و 
مايعات گازي اين شركت نيز بيش از 96 درصد محقق شد.  عاليپور در 
تشريح عملكرد شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب در سال 94 گفت: 
سال گذش��ته تعداد 9 هزار و 336 عمليات مهندسي و درون چاهي و 
يك هزار و 905 عمليات تعميرات اساسي تجهيزات فرآورشي اجرا شد. 
همچنين تعميرات اساسي ماشين هاي دوار 155 و بيش از 4 هزار و 630 
عمليات در حوزه تعمير اساسي شيرآلات فرآيندي و ايمني انجام شد. 

تراموا در رشت راه اندازي مي شود  
رئيسكميس�يونحملونق�لوترافيك     گيلان 
شورايشهررش�تازتصميمنهايياين
ش�وراب�رايراهان�دازيترام�وادراي�نش�هرخب�رداد.
رضا رس��ولي گفت: راه اندازي و بهره برداري از تراموا آسيبي را متوجه 
محيط زيست نمي كند.  وي در نشس��ت خبري اعضاي شوراي شهر 
رشت افزود: راهبردهاي ما در حوزه سياست گذاري ترافيكي در طول  
سال گذشته، پيوسته و يكپارچه شده و در حوزه ترافيكي چند محور 
را دنبال كرديم.  رس��ولي با بيان اينكه بحث توسعه پايدار چهار ريشه 
مستحكم دارد، گفت: ريش��ه هاي محيط زيست، فرهنگي، اجتماعي، 
اقتصادي و سياس��ي محورهاي سياس��ت گذاري ما هس��تند.  رئيس 
كميسيون حمل و نقل و ترافيك شوراي شهر رشت با بيان اين كه يكي 
از محورهاي توسعه، سيستم پياده راه ها بود، افزود: بهبود كيفيت معابر، 
ايمني عابر پياده و ساخت پل هاي عابر پياده در خروجي برنامه هاي ما 
ديده مي شود.  رس��ولي با بيان اين كه مبحث تراموا يك اقدام مهم در 
حوزه گردشگري اس��ت، ادامه داد: در بحث تراموا به نتيجه رسيديم و 
باعث سلامت محيط زيست مي شود.  رئيس كميسيون حمل و نقل و 
ترافيك با بيان اين كه توسعه زير ساخت IT از سال اول شورا اتفاق افتاد، 
گفت: توسعه شبكه فيبرنوري و ايجاد مركز كنترل ترافيك از اقدمات 
كميسيون حمل و نقل و ترافيك شورا بود.  رسولي با بيان اين كه براي 
اطلاع رساني و فرهنگ سازي در حوزه ترافيك، كارگروه هايي تشكيل 
شده اس��ت، افزود: در اين كارگروه ها از مش��اورين متخصص استفاده 

مي كنيم تا زيرساخت هاي اجتماعي را فراهم كنيم. 

بيشازسهدههاستكهفعاليتهايمربوطبهذبحداموتأمينگوشتخوراكي
اهاليشهرس�تانآملدريككش�تارگاهس�نتيوقديميانجامميشود.
كشتارگاهيكهبااس�تانداردها،زمينتاآس�مانفاصلهداردوچندسالي
ميشودكهلقبغيربهداشتيراباخودبهيدكميكشد.بااينحالجزوصلهو

پينههايگاهبهگاهواصلاحوتعميراتهزينهبروموقتيهيچاقدامديگريبراي
اينمكانانجامنشدهاست.ازوضعيتسيستمفاضلابگرفتهتاتجهيزات
غيراستانداردوحتينبودخودروهايمخصوصحملگوشتوصدهامشكل
ديگردستبهدستهمدادهتاسلامتمردممنطقهراموردتهديدقراردهد.

مريم احمدي
   گزارش يك

افزايش صادرات غيرنفتي از گمرك پارس جنوبي 
7/3ميلي�ارددلاركالاه�ايغيرنفتي     بوشهر
سالقبلازگمركپارسجنوبيصادر
ش�دك�هنس�بتب�هس�القب�لآنرش�د28درص�ديدارد.
مهدي يوس��في مديرعامل منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس در 
جمع خبرنگاران در عس��لويه با بيان اينكه منطق��ه پارس جنوبي 
داراي بزرگ ترين اس��كله براي تخليه و بارگيري كالا است، گفت: 
منطقه پارس جنوبي داراي بيش از 2۷ پس��ت اس��كله اس��ت كه 
مي تواند همزمان كش��تي هايي با تناژ بالا را در اسكله پهلوگيري و 
تخليه و بارگيري كالا كند.  وي با بيان اينكه گمرك پارس جنوبي 
در صادرات غير نفتي مقام نخست را در كشور دارد، افزود: مجتمع 
بندري پارس به عنوان ش��اهراه اقتصادي و صادرات همواره نقش 
اثرگذاري در توس��عه اقتصادي، صنعتي و انرژي اي��ن منطقه ايفا 
كرده است.  مديرعامل سازمان منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس 
با اش��اره به افزايش 28 درصدي صادرات از گمرك پارس جنوبي 
ادامه داد: سال قبل 13/2 ميليون تن كالا به ارزش ۷/3 ميليارد دلار 
به خارج از كشور صادر ش��د كه اين ميزان صادرات نسبت به مدت 
مشابه سال قبل آن 28 درصد افزايش يافته است.  يوسفي از افزايش 
24 درصدي محصولات صادر شده پارس جنوبي خبرداد و گفت: به 
ارزش 61۷ ميليون دلار محصولات پارس جنوبي سال قبل صادرات 
شده كه ارزش اين محصولات نسبت به مدت مشابه سال ماقبل آن 

24 درصد افزايش دارد. 

كاهش هزينه ها و تعديل نيرو توسط كارخانه هاي 
صنعتي، مسائل كارگري را در پي دارد كه يكي ديگر 
از مشكلات استان به شمار مي آيد. اجراي اصل 44 در 
اراك و واگذاري كارخانه هاي بزرگ استان متأسفانه 
از اقداماتي بود كه در بيشتر موارد به كاهش نيروي 
انساني كارخانه ها منجر شد و استان مركزي در اين 

زمينه صدمات متعددي را متحمل شد. 
س��اختار قديمي كارخانه هاي ما به واسطه تحميل 
تحريم هاي سنوات گذشته به روز نشده و در ساليان 
اخير كارخانه ها تنها به فكر بقاي خود بودند و كمتر 
در بخش ماش��ين آلات و نوس��ازي خطوط توليد 
س��رمايه گذاري كرده اند. از اين رو ب��ا اين صنعت 
فرسوده نمي توان كار چنداني انجام داد و اين از ديگر 

معضلات جدي استان مركزي است كه تنها با ياري 
و حمايت دولت از بخش خصوصي حل مي شود؛ به 
صورتي كه اين بخش بتواند به اصلاح ساختارهاي 
خود بپردازد و توانايي توليد يك كالاي رقابت پذير 

در بازار را داشته باشد. 
مجيد حاجي پ��ور رئِيس س��ازمان صنعت معدن و 
تجارت اس��تان مركزي در گفت وگو ب��ا »جوان« با 
اشاره به اينكه حدود 3 هزار واحد توليدي در نقاط 
مختلف استان مركزي فعال هستند، اظهار داشت: 
بسياري از اين شركت ها داراي برند و شهرت كشور 
و خاورميانه هستند، اما توليدات كم كيفيت امتياز 
حضور در بازارهاي جهاني را از اين واحدها س��لب 

نموده است. 

وي فرس��ودگي تجهي��زات واحده��اي صنعتي را 
مهم ترين عامل در كاهش توان توليد انبوه و باكيفيت 
برش��مرد و تصريح كرد: نوس��ازي و بازس��ازي اين 
عوامل توليدي بايد در دس��تور كار مديران صنايع 
استان قرار بگيرد و سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان نيز از اين مهم حمايت كند.  حاجي پور ادامه 
داد:سال گذش��ته به منظور شناسايي دقيق عوامل 
مؤثر در ركود اقتصادي واحده��اي توليدي و ارائه 
راهكار مناس��ب براي برون رفت از اي��ن چالش ها، 
پرسشنامه هايي تهيه و تدوين و با مشاركت شركت 
ش��هرك هاي صنعتي در1۷۷0 واحدهاي توليدي 
توزيع ش��د و در اين ارزيابي يك هزار و 600 واحد 
مورد مطالعه قرار گرفت كه از اين تعداد حدود 930 

واحد داراي فعاليت بودند و 60 درصد از اين تعداد 
زير 40 درصد فعاليت داشتند. 

وي گفت: بايد علت ركود واحدهاي توليدي بررسي 
و مشكلات آنها به صورت كارشناسي فهرست بندي 
ش��ود، همچنين موانع تولي��د همراه ب��ا راهكار و 
برنامه ريزي برطرف شده و گام هايي جهت تسهيل 
قوانين و مقرراتي كه در استان قابل پيگيري است، 

برداشته شود. 
 كمبودشركتهايدانشبنياندراستان

رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت بيان داشت: 
فعاليت ش��ركت هاي دانش بنيان ب��ه عنوان موتور 
توسعه اقتصادي كشورهاي در حال توسعه مطرح 
بوده و به عنوان منش��أ  اصلي اشتغالزايي و تسهيل 
محيط كارآفريني برش��مرده شده اس��ت و داراي 
پتانس��يل تس��ريع در خلاقيت، نوآوري و گشايش 

فرصت هاي تجاري سازي نوين به شمار مي روند. 
وي گفت: هنر اقتص��اد دانش بنيان اين اس��ت كه 
از مشكلات و تهديدها، فرصت كس��ب و كار ايجاد 
كند و با تكيه بر فناوري، ظرفيت سازي توليد كند. 
بنابراي��ن مديران صناي��ع و دانش��گاه ها بايد براي 
تشكيل شركت هاي دانش بنيان برنامه هاي مدون 
داشته باشند.  حاجي پور ادامه داد: هم اكنون تنها 25 
شركت دانش بنيان و حدود 13 مركز رشد زير نظر 
پارك علم و فناوري و دانشگاه هاي صنعتي در نقاط 
مختلف استان مركزي فعاليت مي كنند كه اين تعداد 
با ظرفيت هاي گسترده و چهره صنعتي اين استان به 
هيچ وجه همخواني ندارد و اثر مطلوبي بر پيشرفت 

اقتصادي استان نمي گذارد. 
 ايجادفرصتهايشغليدرصورتاستفاده

بهينهازمعادناستان
رئيس س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان 
مركزي بخش خصوصي را ب��ازوان توانمند بخش 
دولتي دانست و افزود: فرصت هاي شغلي در استان 
مركزي به خصوص شهرس��تان هاي معدني مانند 
محلات بسيار چشمگير است و در صورت استفاده 
بهينه از مع��ادن و تأمين بازار ف��روش محصولات 
معدني در خارج از كشور مي توان از اين فرصت هاي 

شغلي استفاده كرد. 
رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مركزي 
نوسازي صنايع معدني و واحدهاي فرآوري سنگ را 
يكي از اولويت هاي كاري اين س��ازمان در راستاي 
ايجاد شرايط تحقق اقتصاد مقاومتي مورد نظر مقام 
معظم رهبري عنوان كرد و گفت: بايد اين استان در 
تحقق شعار سال پيش��تاز ديگر استان هاي كشور 
باشد.  وي مديريت اصولي عوامل توليد، شكل گيري 
زنجيره علمي، كيفي سازي محصولات و فعال كردن 
ظرفيت هاي راكد توليد را به عنوان نياز زيرساختي 
و راهبرد هدف گذاري ش��ده امس��ال در اين استان 

اعلام كرد. 

2۰درصد از ظرفيت توليدي پايتخت صنعتي كشور خاموش ماند!
ابرتيرهركودبرآسمانصنعتاستانمركزي

استانمركزيبهعنوانپايتختصنعتيكشورشناختهميشود.بااينكه
صنعتيبودنبراياس�تانمركزييكمزيتتلقيميشود،امابهدليل
فرورفتنبخشصنعتيكشوردرركود،ايناستاننيزمتأثرازمشكلات
كلاناقتصاديكشور،بامشكلاتبسياريدس�توپنجهنرمميكندو
ظرفيتعمدهكارخانههاياستانخالياست.كارخانههاتعطيلشدهاند

ياباظرفيتپايين�يكارميكنند.همينظرفيتپايينتوليدنيزس�بب
شدهكهبيشتركارخانههاياستانسودآورنباشند.بااينكهچشماندازي
اميدواركنندهپيشرويفع�الانصنعتيوتجارياس�تانمركزيقرار
گرفته،امابارركوديكيدوس�الاخيربردوشبخ�شصنعتهمچنان
سنگينيميكندوصنعتمارادربسياريقسمتهازمينگيركردهاست.

فاطمه قاسمي 
   گزارش 2


